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مهران ابراهيميان

دليل اصرار وزير صنعت بر عرضه حواله اي محصولات پتروشيمي چيست؟

بورس »رانت« يا بورس »كالا«؟!

با وج�ود تأكي�د محمدرضا نعم�ت زاده وزير 
صنعت، معدن و تجارت براي عرضه محصولات 
پتروش�يمي در بي�رون از ب�ورس كالا، برخي 
كارشناسان حوزه پتروشيمي بر اين باورند كه 
با اين اقدام فضاي رانت خ�واري در اين حوزه 
بكر تشديد شده و روزهاي تيره و تاري در پيش 
خواهد بود و عده اي ديگر معتقدند خود بورس 
كالا يك عامل دلالي اس�ت و بايد حذف شود. 
به گزارش »جوان« با وجود اينكه بيشتر مديران 
كش��ور بر مان��دن ب��ورس كالا اص��رار دارند اما 
نعمت زاده همچنان به دنبال حذف پتروشيمي 
از بورس كالاست. دكتر فريدون فتوحي پور يكي 
از كارشناسان ارش��د صنعت پتروشيمي با بيان 
اينكه خود بورس كالا دليل اصلي مش��كلات و 
دلال بازي در پتروشيمي اس��ت، گفت: يكي از 
شركت ها در انبار خود 5 هزار تن محصول دارد 
كه حاضر نيس��ت ب��ه متقاضي بفروش��د زيرا بر 
اس��اس قانون بايد محصولات خود را در بورس 
كالا عرضه كند. در بورس كالا هم دلال ها هرچه 
هست را مي خرند و ذخيره مي كنند و در بازار آزاد 

و با قيمتي گران تر عرضه مي كنند. 
وي به »ج��وان« گفت: يكي از مش��كلات بورس 
كالا، قطع ك��ردن رابطه مس��تقيم توليد كننده 
و مصرف كنن��ده اصل��ي اس��ت ب��ه ط��وري كه 
مصرف كننده خوراك مورد نياز خود را حداقل با 
يك واسطه و با قيمتي گران تر دريافت مي كند كه 

باعث افزايش قيمت ها مي شود. 
   شركت كاغذي محصول خود را مي خرد !

اين فعال صنعت پتروش��يمي اضافه كرد: يكي از 
شركت هاي پتروشيمي مكلف شده است محصول 

خود را در بورس كالا عرضه كند اما با تأسيس يك 
شركت كاغذي و دلال و ورود آن به بازار، تمامي 
محصولات خود را به اين شركت مي فروشد و اين 
شركت با افزايش قيمت آن محصول را در اختيار 

متقاضيان قرار مي دهد. 
فتوحي پور با بي��ان اينكه بهتري��ن راهكار براي 
برطرف كردن اين مش��كل پياده سازي سياست 
بازار آزاد است، گفت: در اين روش توليد كنندگان 
يك واحد فروش در شركت هاي خود ايجاد كرده 
و خودش��ان محصول را به فروش مي رس��انند و 
مصرف كنن��ده محصول مورد نياز خ��ود را از هر 

فروشنده اي كه بخواهد تأمين مي كند. 
در مقابل اي��ن راهكار، دكتر س��عيد رادپور يكي 
از كارشناس��ان حوزه بورس كالا و بورس انرژي 
با بيان اينكه تمامي م��وارد مربوط به محصولات 
پتروش��يمي زير نظر وزارت صنعت است، گفت: 
كالاهايي كه در سايت بهين ياب ثبت شده، نحوه 
ثبت و خريدش��ان مشخص اس��ت و اگر اشكالي 
وجود دارد وزارت صنعت مي تواند آن را بر طرف  
كند و نه آنكه به فكر خروج محصولات پتروشيمي 
از ب��ورس بيفتد. وي ب��ا ابراز تعجب از س��خنان 
نعمت زاده گفت: نمي دانم هدف از اين كار چيست 
اما اگر بورس كالا مشكل ساز بود به اين شكل از آن 
استقبال نمي شد هرچند مشكلاتي وجود دارد اما 

به حدي نيست كه بخواهيم آن را حذف كنيم. 
رادپور با بي��ان اينكه با ح��ذف دلار مبادله اي از 
جريان معام��لات ب��ورس كالا، دلالي ها كاهش 
يافت، تصريح كرد: دولت با يك اقدام حجم عرضه 
و تقاضا را واقعي تر كرد و توانس��ت از مش��كلات 
موج��ود بكاهد و اكن��ون هم مي ت��وان با برخي 

تصميمات، وضعيت را بهتر كرد ن��ه آنكه با يك 
اقدام نس��نجيده ران��ت خواري را تش��ديد كرد. 
عرضه حواله اي به روشي كه در گذشته انجام شده 

خروجي اي جز فساد و رانت خواري ندارد. 
   چرا خروج از بورس كالا

علاقه وزي��ر صنعت و پدر پتروش��يمي به خروج 
محصولات پتروشيمي از بورس كالا به روزهايي 
بر مي گردد ك��ه نعمت زاده پا ب��ه وزارت صنعت 
گذاش��ت و در يك نامه انتقادي كه از سوي عضو 
كميسيون صنايع به دفترش رسيده بود، دستور 
خروج پتروشيمي از بورس كالا را داد؛ دستوري كه 
به فاصله چند ساعت از رسانه اي شدنش تكذيب 

شد و انتقادها از وزير صنعت به اوج خود رسيد. 
با اين حال نعمت زاده بعد از چند ماه س��كوت در 
اين باره بازهم وارد عرصه شد و در سخنراني هاي 
خود از ناكارآمدي بورس كالا در حوزه پتروشيمي 
سخن گفت و بر طبل خروج پتروشيمي از بورس 
مي كوبيد. همه كارشناسان و مديران از يك طرف 
از ماندن پتروش��يمي در ب��ورس كالا مي گويند 
و نعم��ت زاده در مقاب��ل، تمام زور خ��ود را روي 
طنابي گذاشته است كه يك سرش دست خود و 
سر ديگرش دست طرفداران تجارت محصولات 

پتروشيمي در بورس كالاست. 
گرچ��ه اختلال ها و مش��كلاتي در ب��ورس كالا 
برخ��ي از مش��تريان محصولات پتروش��يمي را 
دچار محدوديت هايي كرده است اما نمي توان با 
بولد كردن اين مشكلات، به طور كلي منكر نقش 
بورس كالا در شفافيت ش��د و همه چيز را فداي 
شيوه اي كرد كه تجربه تاريخي نشان داده تنها و 

تنها دلالان و رانت خوار را فربه كرده است. 

    نامه پايين دستي ها
نكته قابل تأمل تر تأكيد دولت ب��ر ارتقاي نقش 
بورس كالا در برنامه خروج غي��ر تورمي از ركود 
است كه اصرار نعمت زاده براي خروج پتروشيمي 
از ب��ورس كالا در تض��اد ب��ا اين برنامه هاس��ت. 
وزير صنعت معتقد اس��ت: صنايع پايين دستي 
پتروشيمي به دليل ناكارآمدي بورس كالا و رواج 
دلالي متضرر اصلي از اين شيوه خريد مواد اوليه 
خود هس��تند در حالي كه مديرعام��ل اتحاديه 
سراس��ري تعاوني هاي تأمين نياز صنايع پايين 
دستي پتروشيمي در نامه اي به حسن روحاني، 
ضمن گلايه از اظهارنظرهاي وزير صنعت در باره 
لزوم خروج محصولات پتروشيمي از بورس كالا 
گفته است: در اين خصوص به همكاران محترم 

خود تذكر دهيد!
در اين نامه آمده است: آقاي نعمت زاده تاكنون 
بارها صحب��ت از خروج محصولات پتروش��يمي 
از ب��ورس كالاي پتروش��يمي را كرده ان��د و در 
نشس��ت خبري اخير خود نيز بر اين امر تصريح 
كرده اند كه محصولات پتروشيمي بايد از بورس 
كالا خارج ش��وند. بدين وس��يله اين اتحاديه كه 
بزرگ ترين تشكل كشوري در صنايع پايين دستي 
پتروشيمي محسوب مي شود، مراتب مخالفت و 
اعتراض خود را به اين تصميم اكيداً اعلام داشته 
و خواس��تاريم ضمن جلوگيري از حذف بورس 
كالاي پتروشيمي، نسبت به عدم تشويق آفريني 
در بازار صنايع پتروش��يمي به همكاران محترم 

خود تذكر دهيد. 
بر اساس اين گزارش، تا قبل از سال 88، نظام توزيع 
حواله اي بر بازار محصولات پتروشيمي حاكم بود 
كه طبق تصريح مديران دولتي اين صنعت، رانتي 
معادل 700 ميليارد تومان در سال براي دلالان و 
واسطه هاي غيرتوليدي ايجاد كرده بود. از آن سال 
تاكنون با تشكيل بورس كالاي پتروشيمي و الزام 
مجتمع هاي پتروشيمي به عرضه تمام محصولات 
خود در اين ب��ورس، رانت مرب��وط به كلي حذف 
ش��د اما هنوز به دليل عدم نظم مناس��ب در بازار 
بورس، واحدهاي توليدي سهم ناچيزي در بورس 
داشتند تا اينكه با تشكيل اين اتحاديه و ساماندهي 
تعاوني هاي تأمين ني��از توليدكنندگان در جهت 
حضور سازمان يافته آنها در بورس وضعيت توزيع 

محصولات روز به روز بهبود يافت. 
همچنين در ادام��ه نامه مديرعام��ل اتحاديه 
سراسري تعاوني هاي تأمين نياز صنايع پايين 
دستي پتروش��يمي خطاب به حسن روحاني 
آمده است: توجه مي فرماييد كه همه اينها در 
ش��رايط ركود عمومي حاكم بر اقتصاد كشور 
صورت گرفته است؛ به نظر ما دليل عمده اين 
امر، بهبود نظ��ام توزيع مواد اولي��ه صنعتي با 
تكيه بر بورس كالا و نقش آفريني تعاوني هاي 
تأمين نياز بوده است، حال با عنايت به تجربه 
ناموفق نظ��ام توزيع حواله اي و تجربه نس��بتاً 
موفق نظام توزيع بورسي با تكيه بر تعاوني ها، 
چرا بايد بدون هيچ دليل موجهي بورس كالاي 
پتروش��يمي حذف و بازار رانتي و غيرش��فاف 

گذشته برگردد؟

چالشي به نام بازيابي و انتقال اطلاعات 
صنعت ارتباطات و فن�اوري اطلاعات در دني�اي كنوني انقلابي را 
افزون  راه اندازي كرده ك�ه در پويايي اين انقلاب و گس�ترش روز  
آن در مرزه�اي جغرافياي�ي هيچ ش�ك و ترديدي نيس�ت و اين 
امر تاجايي پيش رفته است كه كش�ورها بدون آنكه بدانند مورد 
هجمه نرمي قرار گرفته اند كه شايد از اين طريق عنان حكومت به 
سادگي و به آرامي و هر وقت كه صاحبان و بزرگان صنعت فناوري 
اطلاعات و ارتباطات در دنيا اراده كنند از دستش�ان خارج شود. 
 عب��ارت فن��اوري اطلاع��ات )IT( يا ب��ه تعبي��ر كامل ت��ر فناوري 
ICT( مخف��ف عب��ارت انگليس��ي  اطلاع��ات و ارتباط��ات )

 information communication technology اس��ت كه 
منظور آن مجموعه ابزارها و روش هاي لازم براي پنج فرآيند 1- توليد 
2- پردازش 3- ذخيره 4- بازيابي و 5- انتقال اطلاعات )شامل متن، 

صوت،  تصوير( مي باشد. 
پيش از اين و قبل از حضور ارتباط��ات امروزين و با نبود مبحث انتقال 
اطلاعات تنها مبحث فناوري اطلاعات مطرح بود اما هم اكنون صنعت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات با دو پديده بازيابي و انتقال اطلاعات رو به 
رو است كه اين بخش از اين صنعت در دنياي كنوني خواهان زيادي دارد 
و بزرگ ترين دستگاه هاي اطلاعاتي غرب و شرق در اين بخش از صنعت 

مذكور سرمايه گذاري هاي قابل ملاحظه اي انجام داده اند. 
اجزاي فناوري اطلاع��ات و ارتباطات در دنياي كنوني به س��ه بخش 
س��خت افزارها، نرم افزارها و سيستم هاي ارتباطي تقسيم مي شود كه 
آنقدر برندهاي لوك��س و زيبا در اين عرصه ب��ه كار توليد محصولات 
مشغول هس��تند كه دنيا خود را به نوعي مقهور هجمه هاي غول هاي 

فعال در عرصه فناوري هاي اطلاعاتي و ارتباطي مي بيند. 
يكي از عرصه هايي كه بس��يار مورد دس��تبرد اطلاعات قرار مي گيرد 
بخش اقتصاد است و اگرچه تا ديروز جاسوسي از طريق انساني انجام 
مي گرفت اما امروزه از طريق فني و دس��تگاه هاي الكترونيكي اين كار 
انجام مي گيرد. يكي از شيوه هاي جاسوسي اقتصادي نفوذ در شبكه هاي 
رايانه اي، س��ازمان ها و مؤسس��ات اقتصادي دولتي و خصوصي است. 
امروزه استفاده از رايانه ها آنچنان گسترده شده كه در صورت دستيابي 
به رايانه سازمان هاي هدف، مي توان بس��ياري از اطلاعات مورد نياز را 

به دست آورد. 
در فوريه سال 1994 يك كارمند »الري سيستم « در بولدر ايالت كلرادو، 
ظاهراً از اينترنت براي انتقال نرم اف��زاري به قيمت يك ميليون دلار به 
شخصي در يك شركت رقيب در چين استفاده كرده بود. اين كارمند كه 
به مدت سه سال براي شركت كار كرده بود، كاملًا مورد اعتماد شركت 
بود. او با مليت چيني به امريكا پناهنده شده بود. به فاصله كوتاهي قبل از 
انتقال نرم افزار الري، ظاهراً براي عيادت مادر بيمارش به پكن سفر كرده 
بود، زماني كه در آنجا به سر مي برد، نامه اي را امضا و موافقت كرد كه رمز 
منبع را در قبال دريافت 550هزار دلار ارسال كند. پس از بازگشت، او 

درخواست استعفايش را تقديم و روز بعد نرم افزار را ارسال كرد. 
شنود الكتريكي: ش��نود تلفني، ميكروفن هاي مخفي، اسكنرهاي 
راديويي )دستگاه هايي كه قابليت ش��نود تلفن همراه و بي سيم را دارا 
هستند( از رايج ترين وسايل مورد استفاده در شنود الكترونيكي هستند. 
در سال 1992 س��رويس اطلاعاتي فرانسه به طور وسيعي در صندلي 
هواپيماهاي شركت ايرفرانس ميكروفن كار گذاشت و حتي افرادي را 
تحت پوشش مسافر و خدمه در هواپيما به كار گرفت و توانست اطلاعات 
مفيدي از تاجران و رؤساي شركت هاي تجاري به دست بياورد. نشريات 
آلماني پيرامون اس��تفاده امريكايي ها يا فرانسوي ها از قدرت سيستم 
اطلاعات علائم مخابراتي به منظور اس��تراق س��مع معاملات تجاري 
حساس پرده برداشتند. رويترز از انگليس نيز ادعا كرده همين مسئله 
در ارتباط با معامله تسليحاتي چند ميليارد دلاري كه ميان انگليس و 

عربستان سعودي در جريان بوده نيز اتفاق افتاده است. 
 مخلص كلام آن است كه ايران به دليل قرار گرفتن در تاريخ و منطقه اي 
خاص بايد در بخش ارتباط��ات و فناوري اطلاعات س��رمايه گذاري قابل 
ملاحظه اي انجام دهد و به جاي آنكه وزارتخانه اي چون ارتباطات و فناوري 
ارتباطات خود را مشغول حواشي اي چون در گيري با برخي از اپراتورها كند، 
بايد براي توسعه اين صنعت مهم كه مي تواند در آينده كشور و به ويژه اقتصاد 
ايران نقشي اثر گذار داشته باشد، نقشه راهي تهيه كند تا در ابتدا بدانيم در 
كجا قرار گرفته ايم و براي توسعه در اين صنعت و صيانت از اطلاعات مهم 

امنيتي اقتصادي كشور چه اقداماتي را بايد انجام دهيم.

هادي  غلامحسيني

خطر نگاه آماري صرف به درآمد مالياتي ! 
1-  دكتر محمد باقر نوبخت رئيس س��ازمان مديري��ت و برنامه ريزي 
كشوروسخنگوي دولت گفته است: براي اولين بار وابستگي بودجه به 

نفت 23 درصد كاهش يافته است. 
2-  علي عسكري رئيس سازمان امور مالياتي و معاون وزير اموراقتصاد و 
دارايي نيز گفته است: سهم نفت از درآمدهاي بودجه 94 يك پنجم است 
و اقتصاد ايران به سمت قطع وابستگي به درآمد نفتي حركت مي كند، به 
نحوي كه در قانون بودجه امسال 75 هزار ميليارد تومان از درآمدهاي 
مالياتي و با احتساب 13 هزار ميليارد تومان درآمد گمركي در مجموع 

88 هزار ميليارد تومان درآمد اين بخش پيش بيني شده است. 
3-  سهم درآمدهاي نفتي در سال 94 حدود 53 هزار ميليارد تومان در 

نظر گرفته شده است. 
4-  بر اساس آمار اعلامي از س��وي مركز آمار ايران، تعداد بيكاران در 
دولت يازدهم نسبت به تعداد بيكاران دولت دهم 330 هزار نفر بيشتر 

شده است. 
چهار خبر مذكور با خود بيم ها و اميدهاي مرتبط به هم دارند كه بايد در 

اين باره تصميمات جدي تري گرفته شود. 
 نخستين استنتاج از اين خبرها، دستاوردهاي خوب دولت يازدهم در 
كاهش اتكا به درآمدهاي نفتي است كه لابد يكي از مهم ترين محل هاي 

مناسب جايگزيني آن درآمدهاي مالياتي است. 
 اگر اين كاهش وابستگي را ناشي از يك جبر منطقي در اقتصاد جهاني 
و ناشي از نصف شدن قيمت بشكه هاي نفتي ندانيم و آن را حاصل كارو 
تلاش مجدانه و علمي دولت يازدهم بدانيم، به راستي كه آمار و ارقام 

نشان از حركت در مسير درست اقتصادي است. 
اما دومين اس��تنتاج را مي توان از حاصل جمع خبرهاي بالا به دست 
آورد كه برون داد اين تصميم ها ناتواني در حفظ شاغلان حتي به ميزان 
دو س��ال گذش��ته بوده و مكمل آنها نيز اعتراضات اصناف مختلف در 

غير منطقي بودن فرمول ساده افزايش ماليات هاست. 
به عبارت ساده تر كاهش ميزان وابس��تگي به درآمدهاي نفتي نتيجه 
كسب درآمد مالياتي با س��اده ترين روش اس��ت. آنچنان كه برخي از 
اصناف مانند صنف توزيع كنندگان مصالح س��اختماني با كاهش 32 
درصدي فروش بايد 18 درصد هم بيشتر از سال گذشته ماليات بدهند،  
البته منظور نگارنده در اين جا حمايت از اصناف در قبال سازمان امور 
مالياتي و بي توجهي به درآمد 60 تا 130هزار ميلياردي درآمد بالقوه 
دولت از محل فراريان مالياتي نيست زيرا لابد اگر فعاليت هاي شفاف 
اقتصادي در قالب صندوق هاي يكپارچه در اصناف اجرا مي شد، كسي 
نگران بي عدالتي در وصول ماليات نبود بلك��ه هدف نگارنده يادآوري 
وعده هاي وزير اقتصاد و رئيس س��ازمان امور مالياتي اس��ت كه وعده 
افزايش درآمدهاي مالياتي را نه از راه فشار بر موديان شاسايي شده كه 

از راه شناسايي فراريان مالياتي داده بودند. 
 لازم به يادآوري است سازمان مالياتي و وزير محترم اقتصاد وعده ايجاد 
پايه هاي مالياتي جديد و شناسايي موديان مالياتي و فراريان مالياتي 
راداده بودند اما آمار و گزارش درستي در اين باره ارائه نشده و هنوز هم 
افزايش درآمده��اي مالياتي به صورت علي الرأس ي��ا توافق با اصناف 

مختلف است. 
خطر نگاه درآم��دي صرف به مالي��ات براي آمار كاهش وابس��تگي 
درآمد ها به نفت حاصلي ج��ز تعميق ركود اقتص��اد و بيكاري ندارد 
زيرا با اين روش هاي ناقض تنها ش��فاف تر ها در اقتصاد متضرر شده 
و جريان سرمايه به جاي بخش مولد به س��وي غير مولد غير شفاف 
هدايت مي ش��ود ، لذا دولت يازدهم به جاي دلخوش��ي به آمارهاي 
كاهش وابستگي به درآمدهاي نفتي در كوتاه مدت بيش از هر كار بايد 
بر اجراي قانون جديد ماليات ها اهتمام بورزد و مراقب تعميق ركود 
نه فقط از محل نابود شدن بخش مولد شفاف باشد كه نگران كاهش 
تقاضاي كل از سوي آحاد مردم نيز باشد. فشار بيش از حد و غير اصولي 
در تحقق ماليات ها حاصلي جز دخال��ت دولت در كنترل قيمت ها با 

واردات به همراه نخواهد داشت. هوشيار باشيم.

رشد اشتغال منفي شد! 

مس��عود نيلي مش��اور اقتصادي دول��ت با انتق��اد از عملك��رد دولت 
احمدي نژاد در عرصه اقتصاد،  گفت: مي بينيم 20 ميليون و 300 هزار 
نفر شاغل موجود در كشور در سال 1384 در سال 1391 ثابت مانده و 

در واقع خالص اشتغال كشور صفر بود. 
به گزارش مشرق، چند روز بعد هم حس��ن روحاني در جمع اصحاب 
رسانه ، همان حرف هاي نيلي را تكرار كرد و گفت:  با نعماتي كه در اين 
هشت سال داشتيم مي توانستيم بخشي از مسائل محيط زيست، معضل 
آب و مسائل مربوط به اشتغال را برطرف كنيم، درحالي كه از سال 84 
تا 92 تقريباً اشتغال خالص نزديك به صفر بوده است. گرچه انتقاد از 
عملكرد دولت احمدي نژاد در عرصه اشتغال، انتقاد درستي است، اما 
وقتي مي توان از مسئولان دولت فعلي چنين انتقاداتي را پذيرفت كه 
حداقل عملكرد خود آنها بهتر باشد. اگر مطابق مواضع مسئولان دولت 
فعلي، عملكرد دولت احمدي نژاد را در عرصه اشتغال يك فاجعه بدانيم، 
آنگاه جالب است كه مطابق گزارش مركز آمار بايد عملكرد دولت يازدهم 

را به مراتب فاجعه بارتر بخوانيم. 
بر اساس جديدترين گزارش مركز آمار درباره وضعيت اشتغال و بيكاري 
در فصل بهار امسال، تعداد شاغلان كشور 21 ميليون و 860 هزار نفر 
بوده اس��ت. اين در حالي اس��ت كه در ابتداي دولت يازدهم يعني در 
فصل تابستان 1392 تعداد شاغلان كشور 22 ميليون و 191 هزار نفر 
بود. مقايسه اين دو رقم نشان مي دهد از ابتداي روي كار آمدن دولت 
حسن روحاني به طور خالص بيش از 330 هزار نفر شغل خود را از دست 
داده اند. بنابراين از آنجا كه به گفته مس��ئولان ارش��د دولت، ماحصل 
عملكرد دولت قبل حفظ تعداد جمعيت ش��اغل )خالص اشتغالزايي 
صفر( بود، دولت فعلي حتي آن وضعيت را هم نتوانسته ادامه دهد و در 

دو سال اخير، روز به روز از تعداد شاغلان كشور كاسته شده است. 
بايد منتظر مان��د و ديد آيا مرك��ز آمار به ارائه گزارش هاي مس��تقل 
خود ادام��ه مي دهد يا اينكه تحت فش��ارها مجبور ب��ه تعديل چنين 
گزارش هايي مي شود. بايد تا اعلام گزارش مركز آمار درباره وضعيت 
اشتغال در فصل تابس��تان منتظر ماند. در بحث رشد اقتصادي مركز 
آمار تاكنون كوتاه نيامده و آمار بانك مركزي رشد 4/6 درصدي اقتصاد 

كشور در فصل بهار را تأييد نكرده است.

سموم كشاورزي بالاتر از حد استاندارد
س�ردار جلال�ي رئي�س س�ازمان پدافن�د غيرعام�ل گف�ت: 
اس�نادي وجود دارد ك�ه رژيم صهيونيس�تي و بعض�اً اروپايي ها 
ب�ا دس�تكاري در محصولات كش�اورزي طي 30 س�ال گذش�ته 
سياستي را تحت عنوان سياست كنترل جمعيت اتخاذ كرد ه اند. 
وي به مشرق گفت: اين چيزي است كه خودشان هم اعلان كرده اند. 
نتيجه اين الگو چيس��ت؟ كاهش نرخ باروري كشور. هر كشوري براي 
اينكه بتواند كف نرخ باروري خودش را داش��ته باش��د، به صورتي كه 
جمعيت خودش را ثاب��ت و با قابليت هاي فعلي حف��ظ كند، بايد نرخ 

باروري اش بالاي 1/ 2 باشد، وگرنه نسل به سمت انقراض مي رود. 
وي ادامه داد: به نظر م��ن كنترل ها در نظام واردات ما ضعيف اس��ت. 
حالا ممكن است كه بخشي از آن به دليل تحريم باشد كه ما نتوانيم از 
هر فروشنده اي در دنيا خريد كنيم و مجبور شويم از فروشنده خاص 
تهيه كنيم و اين فروشنده خاص هم چون انحصاري است، شرط خاص 
خود را تحميل مي كند كه طبيعتاً در حوزه خريد، ما بعضاً با اين دست 
از مش��كلات مواجه مي ش��ويم. همين چند روز پيش شنيدم رياست 
محترم جمهوري هم گفته بودند »اين مورد تأمين اقلام مورد نياز بخش 
كشاورزي مورد تأييد بنده نيست و اساساً اين رويكرد درستي نيست 
 و ما هم احس��اس مي كنيم اينچنين مش��كلي را در اين بخش داريم.

»يك بعد ديگر مس��ئله سموم هستند. سموم اس��تفاده شده در مواد 
غذايي تأثيرات بدي دارند، ضمن اينكه سموم ناخالص هستند. 

جلالي تصريح كرد: الان سمومي كه در مواد غذايي استفاده مي شود 
دوره عم��ر بالايي دارند و بع��د از اينكه ميوه هم چيده مي ش��ود و 
محصول بيرون مي آيد، اين س��موم هنوز در ميوه وجود دارد. اين 
سموم مي تواند سلامت انسان را مورد تهديد قرار دهد، پس به نظرم 
بازنگري از سموم شيميايي به سمت سموم طبيعي از يك طرف و 
از طرف ديگر هم اقدامات كنترلي دقيق و سختگيرانه  در خصوص 
آن بايد انجام شود، وگرنه ما با پديده اي به نام رشد 400 درصدي 

سرطان مواجه مي شويم.  

هدفگذاري صادرات 4 ميليون تن فولاد 
براي سال جاري

رئي�س هيئ�ت عام�ل ايمي�درو گف�ت: ب�ا توج�ه ب�ه ش�رايط 
جهان�ي ف�ولاد، ش�ركت هاي فولاد س�از ب�راي ص�ادرات 
4 ميلي�ون ت�ن ف�ولاد در س�ال ج�اري هدفگ�ذاري كرده ان�د. 
به گزارش فارس، مهدي كرباسيان با اشاره به اين مطلب تصريح كرد: 
بازار جهاني و داخلي فولاد به دلايل مختلف نظي��ر پرداخت يارانه به 
صادرات از س��وي چين، با كاهش تقاضا مواجه ش��ده اس��ت و وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و ايميدرو با درك ش��رايط، براي تأثير پذيري 
كمتر توليدكنندگان فولاد از اين وضعيت، شرايط صادرات محصولات 
فولادي را از سال گذشته فراهم كرده است. به طوري كه در سال 93، 

بيش از 2 ميليون تن محصولات فولادي صادر شد. 
وي افزود: با ش��رايط كنوني، تعرفه اعمال ش��ده ب��راي واردات فولاد 
كارساز نيست و نيازمند تصميمات فوري نظير افزايش تعرفه واردات 
فولاد و رقابتي كردن قيمت ها، ارائه تس��هيلات با نرخ مناس��ب تر به 

توليدكنندگان و برقراري جايزه صادراتي در اين زمينه هستيم.

وحيد حاجي پور
   گزارش  يك

رئي�س س�ازمان مديريت با اش�اره به رش�د 
اقتصادي 3 درصدي در سال گذشته گفت: اين 
رشد با همكاري تنگاتنگ سه قوه به وجود آمده 
هرچند اين عدد در ش�أن ملت ايران نيست و 
تأثير خود را در سفره هاي مردم نشان نمي دهد. 
به گزارش تسنيم، محمدباقر نوبخت سخنگوي 
دولت و رئيس س��ازمان مديري��ت و برنامه ريزي 
كش��ور ديروز در س��خناني پيش از خطبه هاي 
نمازجمعه تهران به تشريح سياست هاي دولت در 
اجراي اقتصاد مقاومتي پرداخت و گفت: ما هربند 
از 24 بند سياست هاي ابلاغي را به دستگاه هاي 
مربوطه ابلاغ كرديم و از آنان خواستيم برنامه هاي 
مدوني را براي اجراي اين سياست ها ارائه دهند، 
لذا ما برنامه هاي آنان را درياف��ت و اصلاحات را 

انجام داديم و سپس به آنها پس 
داديم تا آنها اجرايي شوند. 

وي ب��ه عملك��رد وزارت جه��اد 
كش��اورزي در زمين��ه اقتص��اد 
مقاومتي اش��اره كرد و گفت: در 
يك س��ال اخير رش��د توليدات 
كشاورزي به 6/6 درصد و همچنين 

محصولات شيلاتي نيز به 8/7 درصد افزايش يافته 
است، همچنين وظيفه داريم كالاهاي استراتژيك 
از جمله گن��دم را ذخيره كنيم كه موفق ش��ديم 
ميزان ذخيره گندم را به شش ماه افزايش دهيم 
تا در برابر دولتمردان زورگوي غربي اقداماتي در 
جهت تأمين آذوقه در كشور داشته باشيم. نوبخت 
با اش��اره به رش��د اقتصادي 3 درصدي در سال 

گذشته اظهار داش��ت: اين رشد 
با همكاري تنگاتنگ بين سه قوه 
به وجود آم��ده، هرچند اين عدد 
در شأن ملت ايران نيست و تأثير 
خود را در سفره هاي مردم نشان 
نمي دهد، لذا ت��لاش مي كنيم و 
هدف اين است كه رش��د را به 6 
درص��د، 8 درصد و 10 درصد برس��انيم كه اينها 

مي توانند رفاه ايجاد كنند. 
وي با بيان اينكه در يك سال گذشته رشد منفي 
سرمايه گذاري به يك رشد مثبت تبديل شده و در 
9 ماهه 93 بيش از 13/8 درصد در اين زمينه رشد 
داش��ته ايم، تصريح كرد: البته كه اينها به معناي 
ارزان كردن نيس��ت اما تورم را از 40 درصد به زير 

15 درصد رسانده ايم و رشد فزاينده گراني را متوقف 
كرديم. تنها همت ما در شرايط تحريم اين بود كه 
اين رش��د گراني را تقليل دهيم و ان شاءالله به آن 
هدف نهايي در اين زمينه خواهيم رسيد. به گفته 
نوبخت دولت موفق ش��ده است در شرايط تحريم 
32 درصد وابس��تگي خود به نفت را كاهش دهد. 
وي در بخش ديگري از سخنانش با اشاره به ابلاغ 
سياست هاي برنامه ششم توسعه اظهار داشت: قطعاً 
بهبود شرايط نياز به برنامه ريزي دارد و باز هم جا 
دارد كه از رهبر انقلاب كه راه را در اين زمينه با ابلاغ 
سياست هاي برنامه ششم توسعه نشان دادند تشكر 
كنيم و به رغم بدخواهي هايي كه عليه دولت و ملت 
ايران در خارج از كش��ور وجود دارد ما ان ش��اءالله 

كشور را به سمت جلو پيش خواهيم برد.

رئيس سازمان برنامه و بودجه:

تأثير رشد ۳درصدي اقتصاد بر سفره هاي مردم نمايان نشده است

   گزارش  2

معاون فني و زيربناي�ي راه آهن از 
توليد ري�ل ملي توس�ط ذوب آهن    راه

اصفهان در بهار سال آينده خبر داد و گفت: هم اكنون ريل مورد 
نياز راه آهن از منابع غير اروپايي تأمين مي شود و خوشبختانه در 

اين بخش دچار مشكل نشده ايم. 
سعيد محمدزاده در گفت وگو با تس��نيم با تأكيد بر اينكه ريل مورد 
نياز راه آهن را از منابع مختلف تأمين كرده اي��م، اظهار كرد: قبل از 
تحريم هاي ناعادلان��ه عمده ترين و جدي ترين مناب��ع تأمين ريل 

كشورهاي اروپايي بودند. 
وي با اشاره به اينكه طي تاريخ ساخت راه آهن ريل از اروپا، چين، 
تركيه و هند تأمين شده اس��ت، ادامه داد: در حال حاضر ريل را از 
منابع غيراروپايي تأمي��ن مي كنيم و خوش��بختانه در اين زمينه 
دچار مشكل نشده ايم. وي با بيان اينكه قدم بزرگي در زمينه رفع 
نيازهاي داخلي به ريل برداشته شده و آن بحث توليد ريل ملي در 
كشور است، تصريح كرد: وزارت راه و شهرسازي به طور جدي از اين 
برنامه حمايت مي كند و اميدواريم اين موضوع امسال به سرانجام 
برس��د و ش��اهد توليد ريل ملي )Made in Iran( از اوايل سال 

آينده باشيم.

رئي�س اتحاديه ط�لا و جواهر 
گف�ت: قيمت س�كه در ب�ازار    بازار

داخلي با توجه به كاهش قيمت جهاني طلا و كاهش قيمت 
ارز، ب�ه كمت�ر از 900 هزار تومان رس�يد كه اي�ن اتفاقي 

بي نظير در دو سال اخير بود. 
محمد كشتي آراي در گفت وگو با ايس��نا، اظهار كرد: در هفته 
گذشته قيمت هر اونس طلا در اوايل هفته حدود 1175 دلار 
بود كه اواخر هفته به 1164 دلار كاه��ش يافت، يعني به طور 
ميانگين در هفته اي كه گذش��ت هر اونس طلا حدود 11 دلار 
كاهش قيمت داشت. وي ادامه داد: كاهش قيمت ارز اين روزها 
تحت تأثير مذاكرات بوده و با توجه ب��ه اين موضوع به كمتر از 
3 هزار و 300 تومان كاهش يافت، به دنبال آن نيز قيمت طلا 
و سكه كاهش يافت. كش��تي آراي همچنين اظهار كرد: هفته 
گذشته دوباره قيمت طلا تحت تأثير مسائل اتحاديه اروپا و يونان 
قرار گرفت و با توجه به نتيجه توافقات صورت گرفته از س��وي 
اتحاديه اروپا در رابطه با يونان، به پايين ترين سطح خود در چهار 
هفته اخير رسيد. در هفته گذش��ته شاخص خاص ديگري كه 

بتواند روي قيمت طلا تأثير داشته باشد شاهد نبوديم.

عضو انجمن قطعه سازان گفت: 
بي�ش از 60 درص�د قطع�ات    خودرو

خودرو وارداتي اس�ت و حدود 30 تا 40 درصد از لوازم 
يدكي ساخت داخل است. 

محمود نجفي در گفت وگ��و با ايلنا در خصوص تهي��ه مواد اوليه 
قطعات خودرو اظهار داش��ت: موادي كه توليد داخل هس��تند از 
قيمت واقعي شان بسيار گران تر عرضه مي شوند و واردات مواد اوليه 
خارجي هم به دليل تحريم ها دشوار است. وي ادامه داد: اين مواد 
به صورت مستقيم به فروش نمي رسند و از سوي واسطه ها به دست 
توليدكنندگان مي رسد و همين موضوع باعث گراني آن شده است. 
نجفي در مورد بدهي خودروسازان به قطعه سازان كه از سال هاي 
گذشته باقي مانده است، تصريح كرد: اين بدهي هم اكنون بيش 
از 4 هزار و 500  ميليارد تومان برآورد مي ش��ود. وي در خصوص 
عرضه محصولات پتروشيمي و فولادي ها در بورس كالا نيز گفت: 
عرضه ها در بورس همه نياز قطعه سازان را تأمين نمي كند! نايب 
رئيس اتاق بازرگاني سمنان در مورد واردات لوازم يدكي نيز خاطر 
نشان كرد: بيش از 60 درصد از اين قطعات وارداتي است و حدود 

30 تا 40 درصد از لوازم يدكي ساخت داخل است.

 سكه به پايين ترين قيمت 
در 2 سال اخير رسيد

 بدهي خودروسازان
هزار و 500 ميليارد تومان بيش از 4 

يك مدير ريلي خبر داد
توليد ريل ملي از بهار ۹5


